

محكمة العدل الدولية: ما مدى فعاليتها؟ - جلسة إحاطة للأعضاء البرلمانيين حول عمليات الأمم المتحدة

رقم 9

الأربعاء، 24 نيسان/أبريل 2024

ملخص

09:00 – 10:00 (بتوقيت نيويورك)

لقد أنشئت محكمة العدل الدولية بموجب ميثاق الأمم المتحدة لمساعدة الدول على تسوية المنازعات بالوسائل السلمية وفقاً للقانون الدولي.

وفي غضون 60 دقيقة فحسب، ستوفر جلسة الإحاطة هذه فرصة للبرلمانيين للتعرف على كيفية عمل محكمة العدل الدولية وكذلك الأساليب التي يمكن للبرلمانات من خلالها مساعدة البلدان لزيادة الاستفادة من المحكمة.

الأسئلة الرئيسية:

- ما هو الأثر العام لمحكمة العدل الدولية في نظام القانون الدولي؟
- ما مدى صعوبة رفع قضية إلى المحكمة؟
- كيف يمكن جعل الاختصاص الإلزامي للمحكمة عالمياً؟
- هل ينبغي أن تكون قرارات المحكمة أكثر قابلية للإنفاذ؟



The International Court of Justice: How effective is it?- Briefing for MPs on UN processes N. 9

Wednesday, 24 April 2024

Summary

09:00 – 10:00 (New York time)

The [International Court of Justice](#) (ICJ) was constituted under the United Nations Charter to help nations settle disputes peacefully in accordance with international law.

In just 60 minutes, this briefing will provide an opportunity for parliamentarians to get a sense of how the ICJ works as well as the ways in which parliaments can advocate for countries to make more frequent use of the Court.

Leading questions:

- What is the overall impact of the ICJ in the system of international law?
- How difficult is it to bring a case to the Court?
- How can the compulsory jurisdiction of the Court be made universal?
- Should decisions of the Court be more enforceable?